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Soterrar la MAT multiplicaria el cost per 3 o 4, segons l´informe de Mario Monti
Els estudis elaborats fins ara indicaven que costaria 10 vegades més que la línia aèria

Efe/DdeG, París/Madrid/Girona.
Soterrar la línia de molt alta tensió (MAT) entre Espanya i França que els governs dels dos països projecten per
l'extrem oriental dels Pirineus triplicaria o quadruplicaria el seu cost, però no el multiplicaria per deu com s'havia
previst, segons un informe del gabinet independent CESI encarregat pel coordinador europeu Mario Monti. Així ho
van indicar tres diputats i un senador dels Pirineus Orientals i el president del Consell General d'aquest
departament que van participar ahir en una trobada amb Monti i el ministre francès d'Ecologia, Jean-Louis Borloo,
sobre el polèmic projecte. Tot indica que Monti presentarà avui el mateix informe als representants empresarials i
del territori gironí, en una trobada a Girona on la plataforma No a la MAT ha confirmat finalment la seva
assistència.
Segons van indicar a la premsa els parlamentaris francesos, el cost d'enterrar la interconnexió elèctrica, d'acord
amb les conclusions dels experts de CESI, seria molt inferior a l'estudiat fins ara, que suposava que el preu podria
multiplicar-se per deu respecte al d'una línia aèria.
En concret, cada quilòmetre de línia aèria suposaria entorn d'un milió d'euros, enfront dels sis milions per
quilòmetre soterrat, encara que en aquest segon cas, això reduïria les pèrdues d'electricitat en un 40%, cosa que
permetria rendibilitzar una part dels diners suplementari que caldria invertir.
"Soterrar és tècnicament possible" i podria fer-se "en tot el traçat espanyol", va assegurar el diputat François
Calvet, que ahir a la nit s'havia de reunir amb Nicolas Sarkozy, al costat d'Alduy i a dos diputats del departament
més, per tractar la qüestió. Sarkozy havia avançat en la cimera francoespanyola del passat 10 de gener a París que
l'enterrament d'una part de la infraestructura encariria el projecte en un 50%.
Però Monti ha insistit des d'aleshores que ni el traçat ni el pressupost estan decidits, i que l'únic termini per prendre
aquesta decisió és el fixat en la cimera bilateral, en la que es va acordar que els dos Governs consensuarien el
projecte abans que s'acabi el primer semestre d'aquest any.
Els experts de CESI també van indicar que la justificació de la infraestructura és donar sortida als excedents
elèctrics que es generen a Espanya quan hi ha una producció abundant de les plantes eòliques que no tenen sortida
en el mercat espa-nyol.
I en el seu comunicat, el ministre Borloo va afirmar que "aquest projecte s'hauria de concretar amb una solució
nova i respectuosa amb el medi ambient que permeti preservar els llocs destacables dels Pirineus".
Assistiran a la reunió
Pel que fa a la trobada avui de Mario Monti amb representats gironins, la plataforma No a la MAT va confirmar
ahir al vespre que sí que hi assistirà, després d'haver manifestat en els últims dies reticències a la reunió. Pasqual
Aguilar, portaveu de la plataforma, va assegurar que l'entitat hi serà "com a acte de responsabilitat" i també per
sol·licitar al medidador una reunió privada que en els últims temps s'ha anat concretant amb el seu secretari.
Aguilar va voler agrair a Monti que consideri la interconnexió elèctrica des de Sentmenat, així com que aporti
"transparència i claredat" al projecte. En canvi, va dir, "si dóna el seu vistiplau a les a les pràctiques obscurantites
de l'Estat espanyol pot quedar-ne esquitxat".


